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وقتي به اين راه آمده نگاه مي كنم، مي بينم به لطف خدا 
و همراهي آدم هايي كه در اين شهرس�تان به ما ملحق 
ش�ده اند، ما در زمينه اش�تغال، درمان، كمك رساني 
و اعتي�اد كار بزرگي انجام داده اي�م، هيچ وقت منتظر 
ننشسته ام از جايي بخشنامه اي صادر شود و من اقدام 
كنم. صبح كه بيدار شدم، دنبال فتوحات تازه مي گردم. 
صبح كه بيدار شدم با اين اميد است كه چند ميدان تازه 
در زندگي ام پيدا كنم و كار تازه انجام بدهم. در همين 
كار خودمان اتاق فكر و بحث هاي پژوهشي و كاربردي 
داريم. اگر ثانيه اي بنش�ينم آن ثانيه مرگ من اس�ت، 
اما وقتي تغيير و تحول در منطقه مان ايجاد مي كنيم، 
به اين فكر مي كنم كه اگر بتوانيم اثرگذار باش�يم، چرا 
نبايد در مسائل فرهنگي هم وارد ش�ويم. خب اگر در 
خانه خودم بنشينم، چطور مي توانم فردي را ديندار كنم

برمي گردانم تا خواننده س�ردرگم نشود- اما با اين حال 
ممكن است برخي مخاطبان از اين تكيه بر اراده، آن هم 
از زبان يك روحاني بوي خودستايي را استشمام كنند. 
اينكه مي گوييد من مي توان�م ورق را برگردانم، اين من 

ناظر به چه كسي است؟ اين من از كجا مي آيد؟
البته همه ما در معرض بازي هاي نفس مان هستيم و بايد مراقب باشيم. 
از آن طرف هم وقتي كاري از دست شما برمي آيد، مي گوييد من اين 
كار را انجام مي دهم. يك جايي مشكلي ايجاد مي شود، مي گوييد: اين با 
من! و آن كار را انجام مي دهيد، اين اتفاق به خودي خود مذموم نيست و 
نمي توانيم بگوييم در تقابل با توكل است، مخصوصاً اگر آگاه باشيم آن 
اراده در راستاي اراده الهي است و او اين ظرفيت ها را به ما عطا مي كند. 
حضرت يوسف)ع( وقتي تعبير آن خواب را گفت و از زندان آزاد شد، 
در برابر عزيز مصر قرار گرفت، گفت: اني حفيظ عليم. خودش را آگاه 

و نگهبان معرفي كرد. 
برگرديم به اولين تجربه كلاس داري تان در آن هنرستان 
ش�وخ و ش�نگ و طعنه هاي نوجوان ه�ا. بالاخره چطور 

توانستيد با آنها ارتباط بگيريد؟
آن روز كه مدرسه بودم، با خودم گفتم من مي توانم اين وضعيت سرد 
ارتباطي با بچه ه��ا را تغيير بدهم. مي توانم روي اينه��ا تأثير بگذارم. 
يك دفعه حياط مدرس��ه را ديدم كه بچه ها فوتب��ال بازي مي كنند. 
يكي از تيم ها از آن ديگري دو گل عقب بود. تيمي كه عقب بود، ستاره 
پرشر و شوري داشت كه به او رضا مسي مي گفتند. ما رفتيم به مربي 
گفتيم مي خواهيم بازي كنيم. با يك حالتي گفت تو؟ تو كه آخوندي، 
آخوند را چه به اين كارها. از موضعي كه داشتم عقب ننشستم، مربي 
گفت به ش��ما فحش مي دهند. گفتم ايرادي ندارد. بعد رفتيم بازي، 
يكي دو تا پاس گل داديم رضا مسي و رضا هم دو تا گل زد. بعد هم رضا 
مسي يك پاس گل به ما داد و ما يك قيچي برگردان زديم كنج دروازه، 

يك دفعه ديديم مدرسه رفت روي هوا. 
با لباس روحاني بوديد؟

نه لباس هايم را ع��وض كردم اما ديدند با لب��اس روحاني آمدم. از آن 
روز قلق كار دستم آمد. از آن طرف فيلم آن گل قيچي برگردان را در 
شبكه هاي اجتماعي پخش كردند و آن صحنه ها دهان به دهان بين 
بچه ها چرخيد. از  آن روز ما هر مدرس��ه اي مي رفتي��م اول در حياط 
مدرس��ه فوتبال بازي مي كرديم و در كلاس ه��ا از تكه هاي فوتبالي 
اس��تفاده مي كردم. آموزش قيچي برگردان مي گذاشتيم. آرام آرام به 
ما گفتند: حاجي برگردان! حاج آقا كريستين! يك دفعه وارد مدرسه 
مي شديم بچه ها مي گفتند كريستين حج آقا! كريستين حج آقا! آرام آرام 

شروع كردم تمام مدارس شهرستا ن مان را رفتم. 
از آموزش و پرورش حقوق مي گرفتيد؟ 

نه، فقط با آموزش و پرورش هماهنگ مي كردم. از ساعت 8صبح شروع 
مي كرديم و تا ساعت 5 بعدازظهر مي رفتيم. 

بعضي ها مخالف اين كارها هستند و مي گويند روحاني 
بايد  ش�أن خودش را حفظ كن�د. آيا اعتراضي به ش�ما 
شد؟ مثلًا از طرف بالادستي ها بگويند كار يك روحاني، 

قيچي برگردان زدن نيست. 
قش��ري داريم كه مخالفت كنند، با اين حال تفكرات امروزي ها فرق 
مي كند. از  آن طرف همان قشري كه شايد زاويه داشته باشند، وقتي 
بازتاب كلاس هايي را كه مي رفتم، مي ديدند، آنها هم موافق مي شدند. 
صفحه مرا نگاه كنيد، تمام مدارسي را كه كلاس به كلاس مي رفتم، 
عكس ش��ان را مي گرفتم و در صفحه ام مي گذاش��تم. والدين، عكس 
بچه هاي ش��ان را مي ديدند، ذوق مي كردند. از طرفي هر مدرس��ه اي 
مي رفتم شماره مديرها و معلم ها را مي گرفتم. با آنها گرم مي گرفتم و 
خود اين فضاي همدلي، انرژي خوبي در من ايجاد مي كرد. كلاس به 

كلاس كه مي رفتم به انرژي ام اضافه مي شد. 
در اين مدت با چند دانش آموز ارتباط گرفتيد؟

اگر بگويم نزديك 10هزار، دروغ نگفته ام. 
يعني آنجا 10هزار دانش آموز هست؟

شهرستان ما با توابع و بخش هايش 280هزار نفر جمعيت دارد. 
به سه سال قبل برگرديم. با شور خاصي در خمينی شهر 
اصفهان فعاليت تبليغي مي كنيد و با انواع قشرها ارتباط 
داريد اما ناگهان كرونا يكه تازي مي كن�د و همه جا را به 

تعطيلي مي كشاند. وقتي كرونا آمد چه كرديد؟
ما در فضاي ارتباط گي��ري بوديم كه يك دفعه خ��ورد به كرونا. خب 
قبل از اينكه اين ويروس دامنگير زندگي ما آدم ها بشود، هر روز اين 
طرف و آن طرف مي رفتم، با كش��اورزها و كس��به در ارتباط بودم. با 
دانش آموزان نشست و برخاست داش��تم و با  آنها فوتبال مي رفتم. با 
كسبه ارتباط داشتم. ناگهان انگار تمام رشته ها پنبه شده باشد. در نگاه 
اول تمام اينها از بين رفت، اما خيلي طول نكشيد كه حس كردم كرونا 
فرصت هاي خوبي مي تواند ايجاد كند و به اصطلاح مي شود اين تهديد 

را به فرصت بدل كرد. 
چه شد به اين نتيجه رسيديد؟

نمي دانم خاطرتان مي آي��د يا نه، آن موقع ب��ود كه بحث كمك هاي 
مؤمنانه بود. ابتداي كرونا جلس��ه اي تش��كيل داديم و ما را به عنوان 
مسئول تعيين كردند. شماره حساب ما را هم دادند كه اگر كسي مايل 
بود در حد وسع كمك كند. يك دفعه ديديم مبلغ قابل توجهي جمع 

شد كه براي خودمان هم مايه تعجب بود. 
چقدر پول جمع شد؟ 

هر بار كه در قالب همين كمك هاي مؤمنانه و بسته هاي معيشتي اعلام 
مي كرديم 100ميليون، 50ميليون به حساب من واريز مي شد، البته در 

آغاز راه و روش هايش را بلد نبوديم اما به تدريج ياد گرفتيم. 
راه و روش كمك خواستن؟

بله قلق كار دست مان آمد. مثلًا موردي براي پيوند كليه داشتيم كه 
شروع كرديم به فراخوان دادن، يك دفعه ديديم 100ميليون جمع شد. 
چشم باز كرديم ديديم ملجأ شده ايم، آدم ها از حسن نيتي كه داشتند، 
فكر مي كردند مي توانيم كاري براي شان انجام بدهيم. هر مشكلي پيش 

مي آمد، با ما در ميان مي گذاشتند. 
و تنوع مسائل و اتفاقات. 

بله، مثلًا يك نفر خانه اش سوخته بود، مي خواستند اين منزل خراب را 
درست كنيم. گرفتاري ها مختلف بود، مثل نجات اعدامي يا آزاد كردن 

زنداني يا هزينه هاي سرسام آور عمل جراحي. 
خودتان تحقيق مي كرديد؟

خودم همه اينها را س��ر مي زدم. تك به تك مي رفت��م و بازديدهايش 
را انجام مي دادم، گزارش بازديد را تهيه و در فضاي مجازي منتش��ر 

مي كردم، البته بعد كم كم تيم تشكيل داديم. 
تيم هاي تخصصي؟

بله، ساخت وس��از، مش��اوره، ترك اعتياد و اش��تغال، مثلًا س��الانه 
200قرباني گوسفند داريم. 

اين مدت چقدر ساختمان ساخته ايد؟
به اتفاق يكسري از دوس��تان، نزديك 20ساختمان س��اخته ايم، البته 
خيلي ها به ما پيوستند كه بدون حضور آنها اين همه بركت اتفاق نمي افتد، 
مثلًا در ترك اعتياد، دوس��تي به ما اضافه شد به نام آقاي ربيعي كه قبلًا 
كارتن خواب بودند و اعتياد سختي داشتند، بعد پاك شده بودند و وقتي 
باهم آشنا شديم، ديدم چقدر قدرت و انرژي فوق العاده و ميل مشهود به 
تغيير دارند. تا حالا نزديك 140نفر را براي ترك اعتياد همراهي كرده ايم. 

ايشان مشاوره مي داد، ما كنارش مي رفتيم، گزارش تهيه مي كرديم كه اين 
خانواده اين مشكل و گرفتاري را دارد، بنابراين مردم با ما همراه مي شدند، 

به تدريج ما شديم صداي محرومان در شهرستان. 
يك وقتي اي�ن حركت ها حس�ادت آدم ه�ا را تحريك 
مي كند، مث�ل اينكه بگوين�د فلاني ام�ام جماعت يك 
مس�جد اس�ت، چرا بايد پاي خودش را از گليم خودش 
بيرون بگذارد يا مثلًا دنبال قدرت و شهرت است كه اين 

كارها را مي كند. 
بله، در مسيري كه آمده ايم، گاهي ما را اين طرف و آن طرف خواسته اند 
و همين ها را گفته اند يا سنگ اندازي كرده اند. به نظرم هر كسي در هر 
جايگاهي كه قرار دارد مي تواند به اين بينش برسد كه من مي توانم در 
زمان خودم تأثيرگذار و تحول ساز باش��م، بدون اينكه دنبال قدرت، 

منصب و پستي بگردم. 
يعني همت بلند. 

يكي از طلبه هاي مش��هد مي گويد م��ن به حضرت آقا گفتم ش��ما 
فكر مي كرديد رهبر ش��ويد؟ آقا گفتند من از خدا مي خواستم مرا از 
احياكنندگان امر خ��ودش قرار دهد. اين تفكري اس��ت كه مي تواند 
جامعه ما را پيش ببرد. اينجا ديگر بحث قدرت گرفتن نيست. قرآن به 
ما ياد مي دهد دعا كنيم: وجعلنا للمتقين اماما / مرا براي متقين امام 
قرار بده. اگر كسي تفكرش اين باش��د، بدون اينكه پي قدرت بگردد، 

تحول ساز مي شود. 
چقدر راه نرفته داريد؟ 

هميشه به بچه ها گفته ام با اينكه گردش مالي ما خوب است، با اينكه 
مردم به ما اعتماد كرده اند ام��ا ما حتي چهارپنج درص��د مردم را در 
همين كمك هاي مؤمنانه ب��ا خودمان همراه نكرده اي��م. اگر بتوانيم 
20درصد، 30درصد، 50درصد، 60درصد مردم را همراه كنيم توفان 
به پا مي كنيم.  تصور كنيد اگر جامعه 280هزار نفري شهرس��تان ما 
دل هاي شان با ما يك جايي همراه شود، زبان شان يك جايي با ما همراه 
شود، چه هم افزايي ای ايجاد مي شود. ما توانسته ايم 10درصد، 20درصد 
اين جامعه را با خود همراه كنيم. از نظر مال��ي چند درصد را متقاعد 

كرده ايم، با وجود اينكه اين قدر گردش مالي مان خوب شده است. 
گردش مالي تان چقدر است؟ 

با ي��ك درخواس��ت، هزين��ه 100ميليون��ي،  200ميليون��ي، حتي 
يك ميلياردي را مي توانيم جور كنيم. 

به شخص يا اشخاص خاصي تكيه مالي داريد؟
خداوند اين عنايت را به ما داش��ته اس��ت كه به هيچ خيری وابسته 
نش��ويم. همين 20هزار تومان ها و 50هزار تومان ه��ا كنار هم جمع 

مي شود يك دفعه مي رسيم به 100ميليون تومان. 
پس خدا به آن 12هزار نفر مخاطب كه شماره شان را داريد 

بركت بدهد. 

بله، خ��دا را ش��كر، تولك��ي رفتن ها و همين س��ر زدن به كس��به و 
مردمداري ها و يكي يكي اس��م و ش��هرت ها را جمع كردن ها اعتماد 

ايجاد كرده است. 
ظرفيت هاي نهفته كار خير در ايران را چطور مي بينيد؟ 
خيلي ها مي خواهند كمك كنند اما فرد يا سازمان مورد 
اعتماد را پيدا نمي كنند، به خاطر اينكه تصوير ذهني ما از 
افراد يا مؤسسات واسطه اي قدري مخدوش شده است. 

در اين باره چه كرده ايد؟ 
كاري كه ما در اين باره انجام داده ايم تمركز بر شفاف سازي بود. هميشه 
به بچه ها مي گويم من اتاق شيشه اي دارم. از 7و 8 صبح كه شروع به 
كار مي كنم تا 10 و 11شب همه فعاليت هاي من به ساعت و استوري، 

قشنگ معلوم مي شود كجا مي روم. 
خودتان اين استوري ها را مي گذاريد؟

بله، وقت مي برد اما مي گذارم. استوري ها يك جور گزارش لحظه به 
لحظه است. وقتي بازخورد مي گيرم، مي گويند قشنگ معلوم است 
حاج آقا هاشمي چه مي پوش��د، چقدر هزينه مي كند، چه ماشيني 
دارد و كجا مي رود. بالاتر از اينها بحث مردمي بودن اس��ت و اينكه 
چقدر مي توان فعال و در ميدان بود. گاهي بعضي ها به من مي گويند 
ما فقط عكس ها را مي بينيم، خسته مي شويم، چه برسد به اينكه در 

يك روز اين همه جا بروي، تصوير بگيري و استوري كني. 
يعني همان اتاق شيشه اي. 

دقيقاً و اين باعث ش��د به ما اعتماد ش��ود. بعد ما اتاق شيشه اي را در 
كار خير س��رايت داديم. اگر موردي براي گرفتاري باش��د، در فضاي 
مجازي عنوان مي كنيم، اول مسئله و موضوع را طرح مي كنيم و بعد 
وقتي آن كمك به آن موضوع اختصاص يافت، حل شدن آن كار را هم 
مي گذاريم. هر محله اي كه كار كرده ايم همسايه هاي آن محله براي ما 
مبلغ شده اند. خود آن همسايه ها و معتمدان محل خيرين ما شده اند، 
يك قاشق هم به كسي مي دهيم، گزارش آن را مي گذاريم، به خاطر 
اينكه آن اعتماد مخدوش نشود. همين كار باعث مي شود مدام سراغ 

ما بيايند. 
يعني اين نبود كه شما بگوييد چون من روحاني هستم، 

بايد به من اعتماد شود. 
خيلي از خيريه ها مغازه و در و دكان دارند و صبح تا شب آنجا مي نشينند 
اما ما اين طور نبوده ايم. ما از وقتي شروع كرده ايم رفته ايم وسط ميدان. 
ما مي گفتيم اين دختر، سمعك مي خواهد يا هزينه جراحي تومور و 

پيوند كليه و قلب مي خواهد. صورتش را پنهان مي كرديم. 
هزينه زندگي خودتان چطور تأمين مي شود؟ وقتي صبح 

تا شب به كارهاي عام المنفعه مي گذرد. 
خدا را ش��كر همس��رم بس��از اس��ت و از وقتي ازدواج كرده ايم مثل 
پايين ترين آدم ه��اي جامعه به ضروري��ات اكتفا كرده اي��م. خانه ما 

بياييد تلويزيون ما قديمي است. وس��ايل مان را هر دفعه به بهانه اي 
نو نمي كنيم. 

قليل المؤونه و كثيرالمعونه... 
به اندازه خودمان خرج كرده ايم، البته اين س��ال ها پدرم و پدرخانمم 
كنارمان بوده اند و حمايت مان كرده اند، البته نمي دانم تا كي حفظ كنم، 

شايد هم يك روزي از دست شان بدهم. 
پس مي ترسيد اين حالت را از دست بدهيد؟

بله، مي ترسم. 
به نظرم ترس شريفي است. 

مي دانيد چرا مي ترسم؟ 
 چرا؟

شهرت كم كم براي آدم دردسر درست مي كند. 
خب اينها را براي خداوند عرضه مي كنيد؟

بله، به خاطر همين ديگر جلسات تشريفات نمي روم. آرزويم اين است 
كه به همين امام جماعت بودنم ادامه بدهم. 

چرا گاه�ي اين ح�س در جامعه وج�ود دارد ك�ه انگار 
روحانيون از مردم فاصله گرفته اند. 

اكثر روحانيون به سختي زندگي مي كنند، اما آن حس كه مي گوييد 
به خاطر اين است كه روحانيون بايد وسط ميدان بيايند. بارها به خودم 
گفته ام هنوز خيلي جاها را فتح نكرده ام. يك جايي آدم بايد خودش را 
رها كند، مثل وقتي كه شما شنا مي كنيد. اينجا درياچه اي هست كه 
گاهي با پسرم مي روم آنجا ش��نا مي كنم. شنا وقتي اتفاق مي افتد كه 
شما بتواني خودت را در آب رها كني. يكسري ابزار است كه ياد بگيري 

و با همان ابزار، مشكلات خودت را حل كني. 
پس كنش اجتماعي لازم است؛ پريدن وسط معركه. 

خيلي از طلبه ها ساده زندگي مي كنند اما بعضي هاي شان وسط ميدان 
نمي آيند. درست است گرفتاري و مشكلات زياد است، درست است كه 
زمانه عوض شده اما همچنان امكان ارتباط با مردم وجود دارد. من طلبه 
ساده اي هستم و آرزويم ديدار با مقام معظم رهبري است. هميشه هم 
چفيه مي اندازم، اما با اين همه مردم اعتم��اد مي كنند، چون خودم را 
وسط ميدان مي اندازم و آدم هاي دور و برم را تقسيم بندي و جبهه بندي 
نمي كنم كه اين آدم، بدحجاب است، اين راستی است،  اين چپی است. 

چرا تقسيم بندي نمي كنيد؟
چون همه اين آدم ها در جامعه اس��لامي زندگي مي كنند و من بايد 
فراتر از اين مرزبندي ها به آن فطرت آدم ها كه در فراسوي اين مرزها 

هستند، توجه نشان بدهم. 
جايگاه اشتباه در زندگي تان كجاست؟

اش��تباه هم مي كنم، اما اگر 10س��ال ديگر به اين مسير ادامه بدهم، 
مسلماً ديگر اين فرد نيستم. 

چرا؟
به خاطر اينكه چيزهاي تازه اي ياد گرفته و كارهاي تازه اي انجام داده ام، 
به خاطر اينكه ننشسته ام و رسوب نكرده ام، اينكه ما ننشينيم، مي تواند 

خيلي تأثير بزرگي داشته باشد. 
به راه باديه رفتن، به از نشستن باطل... 

وقتي به اين راه آمده نگاه مي كنم، مي بين��م به لطف خدا و همراهي 
آدم هايي كه در اين شهرستان به ما ملحق شده اند، ما در زمينه اشتغال، 
درمان، كمك رس��اني و اعتياد كار بزرگي انجام داده ايم، ان شاء الله در 
موقوفات هم وارد مي شويم. نمي نش��ينيم كه نه! نمي شود. نه! به دل 
ميدان مي رويم. با آدم ها صحبت مي كنيم. مي روم در دل ميدان كه 
درمانگاه بس��ازند. مي روم دل ميدان كه كارگاه هاي اش��تغال بزنند. 

مي روم دل ميدان كه در زمينه هاي تازه وارد شوند. 
پس آدم بخشنامه اي نيستيد. 

هيچ وقت منتظر ننشس��ته ام از جايي بخشنامه اي صادر شود و من 
اقدام كنم. صبح كه بيدار شدم، دنبال فتوحات تازه مي گردم. صبح 
كه بيدار ش��دم با اين اميد اس��ت كه چند ميدان تازه در زندگي ام 
پيدا كنم و كار تازه انجام بدهم. در همي��ن كار خودمان اتاق فكر و 
بحث هاي پژوهشي و كاربردي داريم. اگر ثانيه اي بنشينم آن ثانيه 
مرگ من است، اما وقتي تغيير و تحول در منطقه مان ايجاد مي كنيم، 
به اين فكر مي كنم كه اگر بتوانيم اثرگذار باشيم، چرا نبايد در مسائل 

فرهنگي هم وارد ش��ويم. خب اگر در خانه خودم بنش��ينم، چطور 
مي توانم فردي را ديندار كنم. 

ممكن است برخي تصور كنند اينها سلوك بيروني است. 
ش�ما مي گوييد من مي خواهم اين تغييرات را در محيط 
ايجاد كنم، در حالي كه اين تغيير، اول از همه در خود فرد 
ايجاد مي شود، وگرنه آن تغيير بيروني به وقوع نخواهد 
پيوست. در واقع ش�ما خودتان را كش�ف مي كنيد. هر 
قدمي كه برمي داريد توانايي ها، ظرفيت ها و استعدادهاي 
دروني خودتان را كش�ف مي كنيد. راجع به اين كش�ف 
بگوييد. يك وقتي شما وسط همان كشاورزي يا ارتباط با 
كسبه يا نوجوان ها متوجه نكته اي مي شويد كه به مثابه 

يك كشف است. 
شايد نبايد بگويم اما من هفته اي دو بار سر مزار شهيد حججي مي روم. 
40-30كيلومتر فاصله دارد با شهرستان مان- مزارشان در نجف آباد 
است- يا مثلاً هر روز صبح به گلستان شهدا مي روم يا كليپ شهدا را هر 
روز گوش مي دهم. آدم وقتي يك چيزي را مي خواهد پرت كند، بايد 
دورخيز كند و كنار بكشد تا آن پرتاب انجام شود. معمولاً در شبانه روز 
اين عقب كشيدن ها را انجام مي دهم كه بتوانم جلو بروم. آدم تا عقب 

ننشيند نمي تواند جلو برود. 
منظور از اين عقب نشستن چيست؟

يعني قدري در اين هياهوي دنيا آرام بگيري، تأمل كني و تا آنجا كه 
مي تواني خودت را نبيني. ما 3هزار نيازمند را تحت پوشش داريم و من 
با اينها زندگي مي كنم، مس��افرت هم بروم، همان مسافرت را به سفر 
كاري تبديل مي كنم. مشكلات اينها را روزمره با خودم به اينجا و آنجا 

مي كشانم و تا آنجا كه بتوانم حل شان مي كنم. 
حكايتي كه الهام بخش زندگي تان بوده است؟

يك وقت به حضرت موسي)ع( گفتند، مي داني چطور پيامبر شدي؟ 
حضرت موس��ي)ع( گفت نه. خداوند وحي كرد به ياد داري تو روزي 
در دل كوه بودي و يكي از گوسفندان تو از گله بيرون آمد و تو چقدر 
دنبالش دويدي و بالاخره به گوسفند رسيدي، بغلش كردي و گفتي 
چقدر مرا اذيت كردي اما همزمان نازش كردي و بوسيدي اش؟ آنجا 
بود كه به پيامبري انتخاب ش��دي، چون وقتي تو با حيوانات اين قدر 

مهرباني، با خلق خدا مهربان تري. 
من هميشه فكر مي كنم اگر آدم مأموريت خودش را در 
اين جهان پيدا كند، سختي ها ديگر به چشمش نمي آيند، 
فكر مي كنم علت اينكه سختي ها به چشم ما مي آيد، اين 

است كه ما مأموريت زندگي مان را پيدا نكرده ايم. 
همين طور است. خداوند در قرآن، خطاب به پيامبر مي گويد: طه مَا 
أنَزَْلنَْا عَليَْكَ القُْرْآنَ لتَِشْقَی/ اي پيامبر! ما قرآن را براي اين نازل نكرديم 
كه تو خودت را به مشقت بيندازي، اين يعني پيامبر)ص( چنان مهربان 
بود كه آن همه مشقت و صعوبت را به جان مي خريد، چون مي دانست 

و آگاه بود كه چه مي كند. 
منش�أ قدرت را به ويژه در كنش ه�اي اجتماعي در چه 

مي دانيد؟
 در منابع روايي ما مي گويد: رئوسكم خدومكم. اگر من مي خواهم امروز 
قدرتمندتر شوم، بايد بيشتر هواي مردم را داشته باشم. بيشتر خودم 
را بشكنم و بيشتر نفس��انيت خودم را كنار بگذارم. اين به نظرم منشأ 
قدرت است. هرچه بيشتر بتوانم كار مردم را راه بيندازم، نفوذ بيشتري 
به دست مي آورم. وقتي هم قدرت من بيشتر شد، بيشتر مي توانم روي 

فعاليت هاي فكري و فرهنگي متمركز شوم. 
نگاه كنيد ما در اصفهان ش��هيد خرازي را داريم. ش��هيد خرازي در 
تعريف و اصطلاح رايج نه علم نظامي داشت و نه درجه ها و تحصيلات 
آنچناني اما حاكم دل ها شد. دور و برمان را ببينيم. آنها كه دنبال قدرت 
مي گردند چند صباحي مي آيند، جولاني مي دهند و بعد از مدتي هم 
فراموش مي شوند اما يك وقت كسي در گوشه اي، مدرسه اي مي سازد، 
مي بينيد سال ها گاهي دهه ها گذش��ته اما همچنان مي گويند خدا 

رحمتش كند. 
فكر كنم از امام حسين)ع( اس�ت كه گره گشايي از كار 

خلق، از نعمت هاي خداست. 
بله، روايت اس��ت كه حوائج الناس اليكم من نعم الله/ درخواست هاي 

مردم به سوي شما از نعمت ها هستند. 
ولي خب آدميزاد است، ممكن است يك دفعه خسته شود. 
مي دانيد خستگي كار با چه حل مي شود؟ با حل شدنش حل مي شود. 
من به بچه ها گفتم من مي توانم كوه را جابجا كنم، خنده شان گرفت. 
گفتم نخنديد، چون دعاي 3هزار نفر پشت سر من است، غير آن 3هزار 
نفر افراد ديگري هم هستند كه اگر صدق ما را ببينند، زبان و چشم و 

گوش و دست و پاي ما مي شوند. 
مهم ترين سرمايه خودتان را چه مي دانيد؟

اگر هر روز و هر ثانيه وظيفه ام را انجام بدهم، ديگر چيزي براي تأسف 
و رنج نمي ماند. ديروز به بچه هاي مسجد مي گفتم بگرديم ببينم كار 
افتاده روي زمين چيست، آن كار را انجام دهيم، كاري كه كسي انجام 
نداده است. همه مي روند زير علم را مي گيرند، همه مي روند غذا پخش 
مي كنند اما يك وقتي مي بيني كسي دارد ديگ ها را مي شويد يا كار 

پشت صحنه اي تر كه كسي نمي بيند و به حساب نمي آورد. 
كدام آيه، قلب تان را گرم مي كند؟ 

هر هفته آيه اي را مبنا قرار مي دهم و خيلي تكرار مي كنم. 
آيه اين هفته چه بود؟

ا يرََهُ.«  ه شَ��رًّ ه خَيْرًا يرََهُ وَ مَنْ يعَْمَلْ مِثْقَالَ ذَرَّ »فَمَنْ يعَْمَلْ مِثْقَالَ ذَرَّ
ذره اي كار انجام شود، ديده خواهد شد. 

آيه ديگر؟
»و من يتوكل علي الله فهو حسبه«، يعني بس است. نه اينكه مثلاً بعد از 
توكل، چيز ديگري هم نياز داريد، نه! مي گويد اگر كسي به توكل برسد، 
براي او كافي است. گاهي ما مي خواهيم كاري شروع كنيم اما مخالفان 
ما يا حتي آنهايي كه با ما همراهند مانع مي شوند، با اين حال اگر شما 
خدا را در نظر داشته باشي مي روي وسط كار و خدا از جايي كه حساب 

نمي كني به تو مي رساند. 
من حيث لا يحتسب... 

ما يك كم ديوانه هم هستيم حاج حسن آقا. هر وقت وارد كاري مي شوم، 
خيلي ها تعجب مي كنند چرا اين فرد وارد اين كار شده است. 

اصلًا آدم ديوانه نباشد به درد نمي خورد. مولانا مي گويد: 
عاشقم من بر فن ديوانگي/سيرم از فرهنگي و فرزانگي. به 
نظرم مي خواهد بگويد هر منيتي ولو با روكش فرهنگي و 
فرزانگي پاي رفتن آدمي را مي بندد و ديوانه كسي است كه 
بتواند از اين بندها و چارچوب ها، از اين تشخص ها خودش 
را رها كند و به قول ش�ما خودش را خرد و خاكش�ير كند، 
چون آيين رويش، خاك شدن است. هر چيزي هم كه آدم 

فكر مي كند من اين هستم، همان سنگ راهش مي شود. 
قبول دارم. من هميشه مي گويم هر چيزي دست و پاي من را ببندد، اجازه 
سلوك را از من خواهد گرفت، بنابراين بايد با آن فاصله بگيرم. يك وقت 
قدرت است، يك وقت شهرت اس��ت، يك وقت حتي كار فرهنگي است. 
استاد ما يك روز مي گفت به شيطان گفتند فلاني درباره تو كتاب مي نويسد 
كه تو را بدنام كند. شيطان گفت من خودم به او گفته ام درباره من كتاب 
بنويسد، مي خواهم اين گونه شهرت طلبي در او زبانه بكشد. اين يعني آدم 

وقتي بخواهد به يك صفت خاص شناخته شود، در چاه مي افتد.

آن روز كه مدرسه بودم، با خودم گفتم من مي توانم 
اين وضعيت س�رد ارتباطي با بچه ها را تغيير بدهم. 
مي توانم روي اينها تأثير بگ�ذارم. يك دفعه حياط 
مدرسه را ديدم كه بچه ها فوتبال بازي مي كنند. يكي 
از تيم ها از آن ديگري دو گل عقب بود. تيمي كه عقب 
بود، ستاره پرشر و شوري داشت كه به او رضا مسي 
مي گفتند. ما رفتيم به مربي گفتيم مي خواهيم بازي 
كنيم. با يك حالتي گفت تو؟ تو كه آخوندي، آخوند را 
چه به اين كارها. از موضعي كه داشتم عقب ننشستم، 
مربي گفت به ش�ما فحش مي دهن�د. گفتم ايرادي 
ندارد. بعد رفتي�م بازي، يكي دو تا پ�اس گل داديم 
رضا مسي و رضا هم دو تا گل زد. بعد هم رضا مسي 
يك پاس گل به ما داد و ما يك قيچي برگردان زديم 
كنج دروازه، يك دفعه ديديم مدرسه رفت روي هوا
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